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راه آهن ايران ۱۳ ميليارد يورو
 فاينانس را نهايي مي کند

توس��عه خطوط ريلي فعلي بر 
افزاي��ش نف��وذ فناوري هاي 
جدي��د در عرص��ه ريلي ايران 
باعث ش��ده راه آهن و شرکت 
ساخت برنامه ريزي هاي جدي 
براي تامين مالي منابع لازم در 
بروزرساني خطوط ريلي ايران 

در دستور کار قرار دهد.
به گزارش ايس��نا، س��ه پروژه برقي سازي راه آهن تهران – 
مشهد، برقي سازي راه آهن گرمسار- اينچه برون و ساخت 
راه آه��ن سريع الس��ير تهران- قم- اصفه��ان پروژه هايي 
هستند که در صورت رسيدن به مرحله بهره برداري مي توانند 
رس��ما آغازکنن��ده دوران جدي��د ريلي ايران در اس��تفاده از 
فناوري هاي نوين باش��ند. از اين رو راه آهن ايران در طول 
ماه ه��اي گذش��ته مذاکراتي ج��دي را براي تامين مالي اين 
پروژه ه��اي ب��زرگ انجام داده که به نظر مي رس��د آلمان و 
ژاپن نخستين کشورهايي باشند که در اين زمينه منابع مالي 

ايران را تکميل خواهند کرد.
طبق اعلام معاون برنامه ريزي راه آهن اخذ فاينانس س��ه 
ميلي��ارد يوروي��ي از آلم��ان و ۱۰ ميليارد يورويي از ژاپن در 
مراح��ل پايان��ي خ��ود قرار دارد که در صورت نهايي ش��دن 
قدم هاي پاياني مي تواند در بخش هاي مختلف ريلي کشور 

مورد استفاده قرار گيرد.
طبق اعلام راه آهن تامين لکوموتيو ديزل و برقي از شرکت 
زيمن��س آلمان، تامين سيس��تم س��ينگالينگ و ارتباطات 
خط��وط پرس��رعت و تامي��ن ناوگان دو خط سريع الس��ير 
تهران- قم- اصفهان و برقي تهران- مشهد بخش اصلي 
مذاکرات براي استفاده از فاينانس سه ميليارد يورويي آلمان 

به حساب مي آيد.
در رابط��ه ب��ا فاينان��س ژاپني ه��ا نيز تامين سيس��تم هاي 
س��ينگالينگ در خط تهران- تبريز و ليزينگ ناوگان ريلي 
به عنوان اصلي ترين اولويت ها مطرح شده و ايران به دنبال 
آن است که از توان ژاپني ها براي پروژه هاي سريع السير و 
زيرسازي استفاده کند. همچنين معاون راه آهن اعلام کرده 
که امکان اس��تفاده از توان ش��رکت هاي ژاپني در خصوص 

خطوط حومه اي جديد ايران وجود دارد.
هر چند به نظر مي رس��د تا نهايي ش��دن مذاکرات و ورود 
فاينانس ه��اي جدي��د چند ماهي زمان احتياج خواهد بود اما 
مذاکرات مثبت طرف ايراني با دو کشور توسعه يافته ريلي 
مانند ژاپن و آلمان مي تواند در کنار جذب منابع مالي لازم 
نياز کشور به فناوري هاي نوين را نيز پاس��خ دهد و از اين 
رو در صورت نهايي ش��دن اين دو فاينانس مي توان انتظار 
داشت جهشي که راه آهن ايران از سال ها پيش خود را براي 

آن آماده کرده، ممکن شود.

بليت اربعين ۷ درصد گران شد
مديرک��ل دفت��ر نظ��ارت بر 
فرودگاه ه��ا و ش��رکت هاي 
هوانوردي با اش��اره به افزايش 
هفت درص��دي قيم��ت بليت 
اربعي��ن، گفت: ف��روش بليت 
چهار ميليون توماني مشهد - 

نجف شايعه است.
به گزارش خبرنگار مهر، علي اصغر باريکاني در گفتگويي با 
اش��اره به س��فر جمعي از زائران اربعين حسيني در سال هاي 
گذش��ته از طريق حمل ونقل هوايي، اظهار کرد: س��ازمان 
هواپيمايي کشوري به همراه ش��رکت فرودگاه هاي کشور، 
انجم��ن صنفي ش��رکت هاي هواپيمايي و معاون بازرگاني 
اي��ن ش��رکت تمهي��دات لازم براي اي��ن موضوع را در نظر 

گرفتند.
وي ب��ا بي��ان اينکه اعزام و پذيرش زائران اربعين حس��يني 
از طري��ق حمل ونق��ل هواي��ي از ۱۳ لغاي��ت ۲۲ آب��ان ماه 
در نظ��ر گرفته ش��ده اس��ت، افزود: بعد از ده��ه اول محرم 
اطلاع رس��اني ها انجام ش��ده و به شرکت هاي هواپيمايي بر 
اساس يک پرسه زماني ۱۲ روزه مجوزهاي لازم براي پرواز 

در اين زمينه داده شد.
مديرکل دفتر نظارت بر فرودگاه ها، ش��رکت ها و مؤسسات 
هوان��وردي ب��ه سياس��ت قيمت گذاري بليت اي��ن پروازها 
ني��ز اش��اره کرد و گف��ت: در پروازهاي بين المللي هيچ گونه 
قيمت گذاري صورت نمي گيرد و اين نرخ بر اس��اس ميزان 

عرضه و تقاضا مشخص مي شود.
وي با بيان اينکه به واسطه خاص بودن اين ايام، شرکت هاي 
هواپيمايي همکاري لازم را انجام داده و يک قيمت گذاري 
متعادل��ي ص��ورت گرفت، خاطرنشان کرد: اين قيمت به جز 
مس��ير مشهد مقدس که در س��ال گذشته که يک ميليون و 
۱۰۰ ه��زار توم��ان بوده به يک ميلي��ون و ۲۰۰ هزار تومان 

افزايش است.
باريکان��ي اين ميزان را نشان دهنده افزايش هفت درصدي 
قيم��ت بلي��ت در اين مس��ير عنوان و تصري��ح کرد: در اين 
مورد يکي از نکات مهم بحث مسائل رواني جامعه و اشاعه 

شايعات است.
وي با بيان اينکه هفته گذشته شاهد شايعاتي مبني بر فروش 
بليت چهار ميليون و ۳۰۰ هزارتوماني در مس��ير مشهد به 
نجف بوده ايم، افزود: بر اساس بررسي هاي انجام شده اين 
موض��وع ک��ذب مح��ض بود و اصلًا با توجه به مس��افت دو 

ساعت مشهد تا نجف منطقي نيست.
مديرکل دفتر نظارت بر فرودگاه ها، ش��رکت ها و مؤسسات 
هوانوردي در ادامه تأکيد کرد: متأس��فانه تبليغات کذب در 
اين زمينه وجود داش��ته که س��بب ايجاد جو رواني در جامعه 

شد.
 وي همچني��ن ب��ه بحث هاي ايجادش��ده در خصوص نبود 
بليت براي اين مسير نيز اشاره و خاطرنشان کرد: هم وطنان 
مي توانن��د ب��راي اطلاع از دفاتر فروش بليت ايام اربعين به 
س��ايت هواپيماي��ي کشوري مراجع��ه و اطلاعات موردنياز 

خود دريافت کنند.
باريکاني با بيان اينکه اس��امي تمامي دفاتر به همراه آدرس 
در اين س��ايت موجود اس��ت، تصريح کرد: در تهران حدود 
۲۰ مرک��ز ف��روش بليت در نظر گرفته ش��ده که هم وطنان 

مي توانند به اين مراکز مراجعه کنند.
وي با تأکيد بر خريد بليت از مراکز تأييدش��ده توس��ط زوار، 
يادآور ش��د: زائران عزيز بليت هاي خريداري ش��ده خود را 
از طريق س��ايت هواپيمايي کشوري راس��تي آزمايي کنند 
زيرا در س��ال هاي گذش��ته شاهد فروش بليت هاي فيک و 

تقلبي بوديم.
به گفته اين مسئول مردم در صورت مشاهده گران فروشي 
مراتب را اطلاع رساني کنند و سازمان هواپيمايي کشوري به 
همراه پليس فتا، تعزيرات حکومتي، اماکن و دفاع از حقوق 

مصرف کنندگان تخلفات را پيگيري مي کند.

پيشخوان

راه ومسکن

گ�روه راه و مس�کن: اي��ن روزه��ا انتشار اخب��اری مبنی بر 
ش��کايت يک ش��رکت انگليسی از شرکت فرودگاه ها و ناوبری 
هواي��ی ايران درباره رد ش��دن پيشنه��ادش در مناقصه فروش 
فلاي��ت چ��ک به قيمت کمتر از س��ه ميلي��ون دلار و خريداری 
هواپيمايی گران به قيمت ۱۱ ميليون دلار از شرکتی ديگر، در 
بسياري از رسانه ها و جرايد رسمي کشور خبرساز شده است که 
در اين راس��تا روز پنجشنبه ) 4 آبان 96(  رحمت الله مهابادي 
رئيس هيات مديره و مديرعامل ش��رکت فرودگاه ها و ناوبری 
هوايی ايران در يک برنامه تلويزيونی به اعتراض يک شرکت 
انگليس��ی مبن��ی بر خريد گ��ران قيمت هواپيمای فلايت چک 
پاس��خ داد که هيچ ش��رکت انگليسی  به س��ازمان بازرسی کل 
کشور و قوه قضائيه شکايت نکرده و اين شکايت توسط  کسی 
که مدعی نمايندگی اين ش��رکت اس��ت با نامه ای بدون امضا و 
نشانی مطرح ش��ده که س��ازمان بازرس��ی نيز هنوز اعتبار آن را 
تايي��د نکرده اس��ت. هواپيمای فلاي��ت چک دوم به قيمت ۱۱ 
ميليون دلار خريداري نشده است و هنوز هيچ مبلغی پرداخت 
نکرده ايم. همچنين ارزش هواپيمای فلايت چک نخس��ت با 
هزينه نصب FIS در مجموع ۱۱ ميليون دلار ش��د که قرارداد 
خريد فلايت چک دوم به ارزش 9 ميليون و ۳۸۰ ميليون دلار 
امضا ش��ده اس��ت. در همين راس��تا ناصر سراج رييس سازمان 
بازرس��ی کل کشور در جمع خبرنگاران،افزود: سازمان بازرسی 
کل کشور درخصوص قرارداد خريد هواپيماهای فلايت چک و 
گران خري ۸ ميليون يورويي ورود کرده و در قالب يک پرونده 

مشغول بررسی اين موضوع است.
��� هواپیمای پیشنهادی شرکت انگلیسی فلایت چک نبود

همچني��ن صب��ح دي��روز ش��نبه ) 6 آب��ان 96( عل��ی عابدزاده 
رئيس س��ازمان هواپيمايی کشوری درخصوص اخبار منتشره 
درخصوص قرار داد خريد هواپيمای فلايت چک افزود: ماجرا 
از اين قرار اس��ت که در س��ال ۱۳5۲ يعنی حدود 4۰ س��ال پيش 
دو فروند هواپيمای بس��يار مناس��ب فلايت چک خريداری شد 
که بر اثر اقداماتی، عمر اين هواپيماها به پايان رسيد و قرار شد 
هواپيمای جايگزين خريداری شود. پس از تحقيقات گسترده، دو 
سال قبل يک فروند هواپيماي فلايت چک خريداری شد و با 
توجه به اينکه يک هواپيمای فلايت چک قابل اطمينان نيست، 
قرار شد هواپيماهای های دوم و سوم خريداری شود، زيرا تعداد 
فرودگاه های کشور بس��يار افزايش پيدا کرده و امکان بازرس��ی 
ناوبری هوايی اين فرودگاه ها با هواپيمای فلايت چک اجاره ای 
وج��ود ن��دارد. هواپيمای فلاي��ت چک با توجه به نوع ماموريت 
حساس، دقيق و با ارتفاع بالای خود در انجام چک های ناوبری 
باي��د از ت��وان و ويژگی های خاصی برخوردار باش��د، هواپيمای 
ادعايی آن نماينده يعنی داياموند 6۲ از نوع سبک به ارزش يک 
ميليون دلار با برد ۲۰ هزار پا و موتور پيستونی است که از حد 
ارتفاع پرواز مورد نياز برای فلايت چک س��امانه های راداری و 
ناوبری با حداقل ۲۸ هزار پا، پايين تر است. در حقيقت توانايی 
هواپيمای ادعايی در اجرای ماموريت فلايت چک صفر درصد 

است و تنها کاربردی آموزشی و تفريحی دارد.
افتتاح ورودی دوم مترو ���

براس��اس اي��ن گ��زارش؛ صبح ديروز ش��نبه ) 6 آب��ان ماه 96( 
مراس��م افتت��اح ورودی غرب��ی ترمينال۲ فرودگ��اه مهرآباد و 
همچنين سامانه الکترونيکی نوبت دهی تاکسی های فرودگاه 
ب��ا حض��ور رحمت الله مهابادی مديرعامل ش��رکت فرودگاه ها 
و عل��ی عاب��دزاده رييس س��ازمان هواپيمايی کشوری و س��يد 
محس��ن پورس��يدآقايی معاون حمل و نقل و ترافيک شهرداری 
تهران افتتاح ش��د.  درحاش��يه اين مراس��م رحمت الله مهابادی 
مديرعامل شرکت فرودگاه ها با اشاره به افتتاح ايستگاه متروی 
فرودگاه مهرآباد در ۱۸ تيرماه امس��ال، اظهار داش��ت:  امروز 
اين ايس��تگاه به داخل ترمينال مس��افری مهرآباد متصل شده و 
م��ردم ب��ه راحتی می توانند از ترمينال های دو و چهار به خطوط 
مترو دسترس��ی داش��ته باشند. درحال حاضر تهران و مشهد دو 
فرودگاهی هستند که مستقيما اتصال ترمينال به ايستگاه مترو 
برقرار شده و تلاش داريم در ساير کلان شهرها نيز اين اقدام 

را انجام دهيم. فرودگاه مشهد وارد ارزيابی بين المللی ش��ده و 
در پی آن نيز مهرآباد وارد سيس��تم رنکينگ جهانی و رنکينگ 
بين المللی )ACI( ش��ده اس��ت که با اين اقدام س��طح خدمات و 
سرويس دهی اين دو فرودگاه برای بالا بردن رنکينگ جهانی 

خود افزايش يافته است.
راه اندازي ورودی ایستگاه راه آهن به داخل مترو  تا پایان  ���

سال
همچنين پورس��يدآقايی معاون ش��هردار تهران، در حاشيه اين 
افتتاح در جمع خبرنگاران با بيان اينکه ايس��تگاه مترو ترمينال 
ش��ماره دو فرودگاه مهرآباد قبلا افتتاح ش��ده بود و امروز ش��اهد 
افتتاح ورودی غربی اين ايس��تگاه هس��تيم، گفت: قبلا که مترو 
ساخته می شد به مراکز اصلی مثل راه آهن و فرودگاه دسترسی 
نداش��ته که نشان دهنده ضعف سياس��تگذاری ها بود. با سر کار 
آمدن وزير راه و شهرسازی اين سياست تغيير يافت و قرار شد 
ش��بکه مترو به اين مراکز مهم متصل ش��ود و مردم مستقيما به 
داخل ايستگاه های راه آهن و فرودگاه از طريق مترو دسترسی 
داشته باشند. به زودی قرار است تا پايان امسال ورودی ايستگاه 
راه آه��ن ب��ه داخ��ل مترو نيز راه اندازی ش��ود که اين اقدامات 
س��بب کاهش اس��تفاده مردم از خودروی ش��خصی و آلودگی 

هوا خواهد شد.
رشد دورقمی ترافیک هوایی ���

براس��اس اين گزارش؛ ديروز رحم��ت الله مهابادی مديرعامل 
شرکت فرودگاه ها و ناوبری هوايی ايران، در نشست خبری خود 
با خبرنگاران، با بيان اينکه در سه سال گذشته تغييرات زيادی 
در صنعت هوانوردی داشتيم که نوسازی ناوگان بخشی از آن 
است، گفت: ترافيک هوايی در اين مدت، رشد دورقمی داشت 

و شاهد جهش ترافيک هوايی خاصی در کشور بوديم.
وی ب��ا بي��ان اينک��ه اي��ن تحولات هم در آس��مان و هم زمين 
)فرودگاه ها( محقق ش��د، اظهار داش��ت: با اين تحولات، ديگر 
از قطع��ی مک��رر فرکانس ها خبری نيس��ت. همچنين در زمينه 
سامانه کمک ناوبری، تجهيزات زيادی وارد و يا نصب شده يا 

به زودی وارد کشور خواهد شد. 
ایجاد ���۱۵ هزار کیلومتر راه هوایی

مهابادی با اشاره به تحول شبکه راه های کشور که با گذشته قابل 
مقايس��ه نيس��ت، اظهار داشت: يکی از مهمترين اين تحولات، 
ايج��اد ۱5 ه��زار کيلومت��ر راه هوايی اس��ت، به نحوی که ديگر 
در مس��يرها، ش��اهد راه های دوطرفه نيس��تيم؛ بلکه همه راه ها 
م��وازی و يک طرف��ه ش��ده و در برخی م��وارد، چهار راه هوايی 
م��وازی ايج��اد کرده ايم. ايمنی پروازها به قدری افزايش يافته 
که از طرف ايکائو )س��ازمان جهانی هوانوردی( از اين ش��رکت 
قدردانی ش��ده اس��ت. همچنين س��طح خدمات فرودگاه ها نيز 

افزايش يافته و در حال مقايس��ه فرودگاه های ايران با بهترين 
فرودگاه های جهان هس��تيم؛ به خصوص که امروز می توانيم 
خبر ورود بزرگترين فرودگاه کشور )مهرآباد( علاوه بر فرودگاه 
مشهد را به سيستم ارزيابی جهانی )ASQ( اعلام کنيم که اين 
اقدام بر تلاش مديران فرودگاه ها برای افزايش سطح خدمات 

دهی خواهد افزود.
 به�ره ب�رداري  از ���۱000 میلی�ارد توم�ان پ�روژه توس�عه 

فرودگاهی 
وی با تاکيد بر اينکه به زودی هزار ميليارد تومان طرح توسعه 
هواي��ی را در فرودگاه ه��ای کشور بهره ب��رداری خواهيم کرد، 
ادامه داد: ۱۲5 پروژه توس��عه ای در ش��رکت فرودگاهی در حال 
انجام اس��ت، به گونه ای که قريب به اتفاق فرودگاه ها به يک 
کارگاه عمرانی تبديل ش��ده اند. در حوزه کادرس��ازی نيز، اولين 
گروه کارشناس ما وارد دوره های آموزشی بين المللی مديريت 
فرودگاهی می شوند تا به زودی، شاهد روی کار آمدن مديرانی 

جهانی باشيم.
ناوبری هوایی؛ اصلي ترین مشکل صنعت هوانوردی ���

مهابادی درباره انتشار خبر خريد هواپيمای فلايت چک تصريح 
ک��رد: اي��ن ظلم بزرگی به صنعت هوانوردی وارد آورد؛ در حالی 
که فرآيند خريد هواپيما بس��يار روش��ن و ش��فاف است. صنعت 
هوانوردی از زمان تسخير لانه جاسوسی، مشمول تحريم های 
بين المللی بود. اين حلقه در س��ال های گذش��ته تنگ تر ش��د به 
گون��ه ای ک��ه يکی از مشکلات اصلی ما در صنعت هوانوردی، 

ناوبری هوايی بود. 
از جمله برای تهيه دس��تگاه های برقراری ارتباط ميان خلبان 
و برج مراقبت، سامانه های ناوبری، گيرنده ها و فرستنده های 
ارتباط��ی و س��وئيچينگ ه��ا مشکلات عديده ای داش��تيم. به 
خصوص در فرودگاه مهرآباد، مشکل پايه ای سوئيچينگ وجود 
داشت و در برخی فرودگاه ها در سال های گذشته قطعی 45 روزه 

راداری با مرکز کنترل فضای کشور را شاهد بوديم.
 نیاز سالانه به ���400 میلیارد تومان براي نوسازی ناوبری 
رئيس هيات مديره شرکت فروگاه ها با بيان اينکه سالانه برای 
نوسازی فناوری های ناوبری فرودگا ها، نيازی به ارقامی ۳۰۰ 
ت��ا 4۰۰ ميلي��ارد تومان برای اداره فرودگاه های کشور داريم، 
گفت: در حال حاضر سامانه های کامينيوکيشن )ارتباط خلبان 
با فرودگاه( خريداری و وارد کرده ايم و اميدواريم در نيمه سال 

آينده، تمام مشکلات اين حوزه برطرف شود. 
سوئيچينگ نيز وارد شده و به زودی اين مشکل نيز رفع خواهد 
شد. به همين منظور و برای خريد سامانه ها، چند خط فاينانس 
باز ش��ده و مراودات انجام ش��ده است ضمن اينکه بازرسان، از 

فرودگاه های هدف بازديد کرده اند.

��� مایل به اظهار نظر  درخصوص فلایت چک نیستم!
مهاب��ادی، درخص��وص هواپيمای فلايت چک اظهار داش��ت: 
هواپيمای فلايت چک نخس��ت را در بدترين ش��رايط تحريم 
و علی رغ��م برخ��ی افشاگری ها خريداری کرديم. قرارداد خريد 
دوم ني��ز منعقد ش��ده و قرار اس��ت در ي��ک مناقصه بين المللی 
ط��ي م��دت زمان هشت تا ۱۰ ماه آينده اين هواپيما وارد کشور 
شود. چندان مايل نيستم راجع به خريد هواپيمای فلايت چک 
اظهار نظر کنم. خريد فلايت چک اول محرمانه بود و ما نگران 
اين بوديم بر اثر انتشار اس��ناد خريد آن، دش��من اجازه ورود اين 
هواپيم��ا را ب��ه کش��ور ندهد. معتقدم اين کار يک توطئه بود، اما 
خريد هواپيمای دوم فلايت چک کاملا ش��فاف اس��ت، زيرا از 

تحريم ها خارج شده بود.
پیامدهاي نوسازی نرخ بلیت  ���

همچني��ن در ادامه اين نشس��ت خبري، عل��ی عابدزاده رئيس 
سازمان هواپيمايی کشوری با تاکيد بر اينکه بازيگران صنعت 
هوانوردی ش��امل فرودگاه ها، ايرلاين ها و س��ازمان هواپيمايی 
کشوری بايد در جهت رشد حمل و نقل هوايی ايرادات را برطرف 
کنند،گفت: برای دستيابی به اهداف توسعه حمل و نقل هوايی، 
نياز به زمان اس��ت و ياتا و ايکائو نيز وقتی می خواهند قوانين 
هوانوردی بين المللی را تغيير دهند، آن را در بستر زمان انجام 
می دهند و در ايران نيز تغيير آغاز ش��ده اس��ت که اس��تفاده از 
فضای کشور، بهره برداری بهينه از فرودگاه ها و توسعه ناوگان 

بخشی از اين اقدامات است.
اقتصاد حمل و نقل هوایی؛ نقطه قوت صنعت هوانوردی ���

معاون وزير راه و شهرس��ازی، با اش��اره به افزايش نرخ مس��افر 
هوايی در س��ال 95 به ۱9 درصد، اظهار داش��ت: اين نتايج در 
پی اقدام س��ازمان در خصوص نوس��ازی نرخ بليت بود. معتقدم 
نقطه قوت صنعت هوانوردی اقتصاد حمل و نقل هوايی است. 
در حال حاضر اقتصاد هوانوردی از بن بست خارج شده و شاهد 
افزايش مسافر هوايی نسبت به ريلی و جاده ای در سال گذشته 
بوده ايم، همچنين در نيمه نخس��ت امس��ال 5 درصد بر تعداد 

مسافران داخلی اضافه شده است.
��� لزوم اخذ گواهینامه فرودگاهی

وی با تاکيد بر اينکه بر اس��اس اس��تانداردهای بين المللی تمام 
فرودگاه های کشور ملزم به اخذ گواهينامه فرودگاهی هستند، 
افزود: سازمان هواپيمايی کشوری دستورالعمل آن را به شرکت 
فرودگاه ها و کليه فرودگاه های کشور ابلاغ کرده است و برای 
دو فرودگ��اه بي��ن الملل��ی لار و زاه��دان گواهينامه فرودگاهی 

صادر می شود.
زائران گران فروشی را گزارش دهند ���

عابدزاده در ادامه، با بيان اينکه برای جلوگيری از افزايش بی 
رويه نرخ بليت پروازهای اربعين، شرکت های هواپيمايی خود 
ن��رخ را تعيي��ن و فرآيند ف��روش آن را طراحی کرده اند، گفت: 
بع��د از اي��ن ک��ار، به يک باره فرودگاه نجف ميزان س��وخت را 
به ميزان قابل توجهی گران کرد که با اعتراض ايرلاين های 
ايرانی مواجه ش��د، ما اين اعتراض را به فرودگاه نجف منتقل 
کرديم و از آن ها خواس��تيم در دوره پروازهای اربعين، قيمت 
سوخت را افزايش ندهند، اما عراقی ها هنوز نتيجه را به ما اطلاع 
نداده اند. برخی ايرلاين ها نيز قرار است پرواز خود را به بغداد 
منتقل کنند، چون هم نرخ هندلينگ و هم س��وخت آن کمتر 
از فرودگاه نجف است و اگر ايرلاينی بخواهد اين کار را انجام 
دهد، می تواند با هماهنگی مس��افران مقصد پروازها را تغيير 
دهند. وی با تاکيد بر اينکه تقاضای س��فر به عتبات با هواپيما 
بسيار بالا است، افزود: از سوی ديگر عرضه محدود است؛ چه 
در فرودگاه ايران و نجف و چه در سطح ناوگان، بنابراين برای 
جلوگيری از سو استفاده، فروش بليت ها را از طريق آژانس های 
مح��دودی پيگي��ری کرديم و جلوی ف��روش بليت اينترنتی را 
گرفتيم. تاکنون با تعدادی از آژانس ها که نرخ مصوب را رعايت 
نکرده اند، برخورد ش��ده اس��ت؛ ضمن اينکه مسافرانی که بليت 
اربعين را گران خريده اند، می توانند با مراجعه به سايت سازمان 

هواپيمايی کشوری آن را اطلاع دهند.

مهابادی با تشریح جزئیات قرارداد خرید »فلایت چک« اعلام كرد؛

ورود مهرآباد به رنکینگ جهانی فرودگاه ها

چالش توزیع زمان سفر ۲۵۰ هزار زائر اربعین تعبیه پاركینگ هاي موقتي در مرز چزابه كاهش ۴۰ درصدي تلفات شناورهاي دریایي
س��ازمان بنادر و دريانوردي اعلام کرد 
که تعداد تلفات انس��اني کشور در طول 
شش ماهه ابتدايي سال جاري در حوزه 
دريايي 4۰ درصد کاهش يافته اس��ت. 
طبق اعلام اين سازمان تعداد کل سوانح 

شناورهاي ايراني در شش ماهه نخست سال 96 تنها ۲۸ سانحه 
بوده که نسبت به زمان مشابه آن در سال قبل ۱۷ درصد کاهش 
يافته اس��ت. همچنين س��ازمان بنادر اعلام کرد به منظور بهبود 
شرايط خدمت رساني به شناورهاي حاضر در سوانح اين سازمان 
چهار شناور ناجي جديد در آب هاي جنوب کشور به ناوگان قبلي 
اضافه کرده و همچنين دو دستگاه شناور ديگر نيز در دست ساخت 
دارد که تا پايان سال به ناوگان ملحق شده و تعداد اين شناورها 

در بنادر شمالي و جنوبي کشور را به ۲۲ فروند مي رساند.

 خي��رالله خادمي مديرعام��ل ش��رکت 
س��اخت وتوس��عه زيربناه��اي حمل و 
نق��ل کشور،اعلام ک��رد: عمليات اتمام 
چهارخطه کردن مس��يرهاي اسلام آباد 
- خس��روي، اي��لام - حميل و مهران، 

چزابه به شدت در حال انجام بوده و چندين ايستگاه جهت استقرار 
مس��افرين در قس��مت هاي ابتدايي و انتهايي که داراي ترافيک 
بالاتري است تعبيه شده است. طي سال هاي گذشته شرايط خوبي 
در مرزهاي خروجي به سمت عراق نداشتيم اما خوشبختانه در سال 
جاري اقدامات خوبي در مسيرهاي خروجي و همچنين ورودي به 
کشور از مرزهاي خسروي، ايلام، چزابه و شلمچه در بخش هاي 
جاده اي و ريلي )در شلمچه( انجام شده  و اين مناطق براي ارائه 

خدمات به زائرين در ايام اربعين آماده شده است. 

داود کشاورزي��ان رئي��س س��ازمان 
راه��داري و حمل ونقل جاده اي، گفت: 
با توجه به تشرف خيل عظيم زائران در 
ايام اربعين به عتبات عاليات، در زمان 
رفت زائران به لحاظ توزيع زمان سفر 

مشکل��ي وج��ود ندارد، اما مشکل در زمان برگشت آن هاس��ت 
به طوري که بعد از مراس��م اربعين به طور ميانگين روزانه ۲5۰ 
هزار زائر قصد ورود به ش��هرهاي خود را دارند و ش��رکت هاي 
حمل ونقل مس��افري براي جابجايي آن ها تلاش حداکثري را 
انجام مي دهند، هرچند که اين حجم سفر با توجه به ظرفيت ها 
و امکانات موجود در يک روز براي شرکت ها و گيت ها پيش بيني 
نشده است، اما تلاش مي شود زائران کربلاي حسيني حداکثر 

رضايت را از خدمات ارائه شده داشته باشند. 

هشدار نسبت به خرید زمين هاي شبهه ناک

3۰۰ صنعت معطل رونق مسکن

حميدرضا عظيميان مديرعامل سازمان ملي زمين  و 
 مسکن با اعلام آغاز همکاري مشترک آن سازمان 
با س��ازمان نوس��ازي در بافت هاي ناکارآمد به مردم 
هشدار داد تا از خريد زمين هاي شبهه ناک خودداري 
کنن��د و گف��ت: م��ردم قبل از آنکه نس��بت به خريد 
زميني که برايشان ابهام دارد حتما با ادارات کل راه 
و شهرس��ازي استان بخش سازمان زمين شهري و 
ام��لاک مشورت کرده و اس��تعلام کنند تا مطمئن 

شوند زمين متعلق به دولت نباشد.
ب��ه گ��زارش روزنامه تجارت به نقل از پايگاه خبري 
وزارت راه و شهرسازي، حميدرضا عظيميان معاون 
وزير راه و شهرس��ازي درباره همکاري آن س��ازمان 
ب��ه منظ��ور اهداف کلان وزارت راه و شهرس��ازي 
در بهس��ازي و نوسازي بافت هاي فرسوده شهري، 
نکاتي را ارايه کرد. عظيميان با اشاره به اين مطلب 
که سازمان ملي زمين و مسکن مستقيم در بافت هاي 
ناکارآمد شهري زمين ندارد، گفت: به منظور محقق 
شدن يکي از چهار اولويت دستور رئيس جمهوري 
و وزير راه و شهرسازي مبني بر ساماندهي مناطق 
مس��کوني در بافت هاي ناکارآمد ش��هري، سازمان 
مل��ي زمي��ن و مس��کن اعلام آمادگ��ي مي کند تا با 
همکاري ساير بخش هاي وزارتخانه به محقق شدن 
سياس��ت هاي وزارت راه و شهرسازي در بافت هاي 

ناکارآمد شهري که صاحب تمامي امکانات روبنايي 
و زيربنايي هستند ورود جدي کند تا از اين طريق، 
چه��ره ش��هرهاي کشور به وضعي��ت قابل قبول و 

مطلوبي برسد.
مديرعامل سازمان ملي زمين و مسکن ادامه داد: در 
همين رابطه نيز با دوستان در حال مذاکره هستيم 
و پيشنهادات��ي ني��ز به وزارتخانه اعلام کرده ايم که 
در قالب برنامه تامين مسکن به وظايف خود اضافه 
کنيم. س��ازمان پيشنهاد کرده اس��ت که بافت هاي 
فرس��وده و ناکارآم��د بر اس��اس مطالع��ه و طراحي 
سازمان نوسازي و بهسازي باشد و اجرا نيز از سازمان 
باش��د. اجرا به اين صورت باش��د که بخش هايي را 
ب��ه ص��ورت مشخص تعريف کني��م و جزو وظايف 
ک��ار خ��ود ق��رار دهيم و ب��ه اين ترتي��ب وارد اين 
بافت ها ش��ويم. معاون وزير راه و شهرسازي افزود: 
براساس طرح هاي مطالعه شده، تخريب و نوسازي 
س��اختمان هاي غيرقابل س��کونت که مطالعات آن 
توسط سازمان نوسازي و بهسازي انجام شده است 
از محل منابع س��ازمان ملي زمين و مس��کن، انجام 
مي شود و سود حاصل نيز در همان بخش ها مجددا 
هزينه خواهد شد. بدين معنا، سازمان، سرمايه اولي 
را در ۳۰ نقطه کشور هزينه مي کند و پس از گذشت 
۲ تا ۳ سال زمانيکه گردش، انجام و سودي حاصل 

ش��د بار ديگر س��ود حاصل در پيرامون همان بافت، 
مجددا سرمايه گذاري خواهد شد.

وي مدت زمان س��وددهي طرح فوق را ۲ تا 5 س��ال 
عن��وان ک��رد و گفت: آمادگي لازم براي س��ازمان 
ملي زمين و مسکن وجود دارد که به تدريج با کمک 
وزارتخانه )راه و شهرسازي( وارد بافت فرسوده شود. 
اميدواريم اين برنامه اجرايي نيز ش��ود که به زودي 
اعلام عمومي خواهد شد. در سه ماه آينده مي توانيم 
اينکار را شروع کنيم. عظيميان با تاکيد بر اين مطلب 
که اجراي بهس��ازي و نوس��ازي بافت هاي ناکارآمد 
شهري زمانبر است، گفت: به نظر مي رسد مطالعات 
س��ازمان بهسازي و نوسازي، مطالعات مناسبي بوده 
اس��ت و در بس��ياري از ش��هرهاي کشور نيز انجام 
ش��ده اس��ت. بدين معنا در اين مرحله که مطالعات 
در حد قابل قبولي انجام ش��ده اس��ت سيس��تم اجرا 
بايد وارد شده، زمين ها خريداري شوند و تخريب و 

نوسازي آغاز شود.
معاون وزير راه و شهرس��ازي اظهار اميدواري کرد 
تا با اجراي پيشنهادات ارايه ش��ده از س��وي سازمان 
ملي زمين و مسکن به وزارت راه و شهرسازي، علاوه 
بر حل مس��اله بدمس��کني و بي مسکني، بافت هاي 
ناکارآمد ش��هري نيز به بافت هاي مناس��ب شهري 

براي سکونت و زندگي شهري تبديل شوند.

مديرعام��ل س��ازمان مل��ي زمين و مس��کن 
همچنين يادآور شد: زمانيکه مردم براي تهيه 
مسکن و خريد زمين اقدام مي کنند اطمينان 
حاصل کنند که زمين خريداري شده به جهت 
کاربري مس��کوني و همچنين تملک زمين، 

مراحل قانوني را طي کرده باشد.
حال حاض��ر،  در  داد:  ادام��ه  عظيمي��ان 
پرونده ه��اي بي ش��ماري در محاکم تشکيل 
شده اند که به دليل نااگاهي از وضعيت تملک 
زمي��ن مشک��لات عديده اي را براي برخي از 
شهروندان ايجاد کرده است. بدين معنا زمين 

دولتي به عنوان زمين مسکوني و شخصي به افراد 
فروخته شده است.

وي تصري��ح ک��رد: خواهش ما اين اس��ت که مردم 
قب��ل از آنک��ه نس��بت به خريد زمين��ي که برايشان 
ابهام دارد حتما با ادارات کل راه و شهرسازي استان 
بخش سازمان زمين شهري و املاک مشورت کرده 
و استعلام کنند تا مطمئن شوند زمين متعلق به دولت 
نباش��د. مردم از خريداري زمين هايي که س��ند آنها 

شبهه ناک است جدا خودداري کنند.
معاون وزير راه و شهرسازي همچنين گفت: اجراي 
مس��کن اجتماعي، دغدغه مس��ئولان نظام و مردم 
اس��ت که اقشار کمتر برخوردار و ضعيف موردتوجه 

ق��رار بگيرن��د. در اين زمينه، همکاري خوبي با بنياد 
مس��کن انقلاب اسلامي داريم که ان شاء الله امسال 
بتواني��م، زمين ه��اي موردنياز ب��راي اجراي طرح 
مس��کن اجتماعي را به قيمت ناچيز تمام ش��ده و نه 
قيمت روز، تامين کنيم. اين کار س��بب مي ش��ود تا 
خانواده هاي دومعلول بيشتري صاحب خانه شوند.

عظيميان ادامه داد: در تلاش هستيم تا با همکاري 
بنياد مس��تعضفعان و بهزيستي تعهدات خود را اجرا 
کنيم. اميدواريم تا جاييکه امکانپذير اس��ت پرونده 
مسکن مهر را که بالاي ۳۰ درصد پيشرفت فيزيکي 
دارند و فاقد مشکلات حقوقي هستند تا پايان سال 
جاري بسته شود. هرچند که معضلات و مشکلات 

مسکن مهر گريبانگير دستگاه ها هست.

ي��ک کارش��ناس معتق��د اس��ت ک��ه 
خوش��بختانه در س��ال ج��اري ش��اهد 
تحرکاتي در بخش مسکن هستيم که 
اين موضوع مي تواند موجب رونق ۳۰۰ 
صنع��ت از جمله صنايع دکوراس��يون، 
چ��وب، روش��نايي، تهوي��ه، برودتي، 

گرمايشي و سرمايشي شود.

به گزارش ايسنا، رامين قاسمپور اظهار 
کرد: با رونق بخش مسکن ۳۰۰ صنعت 
وابس��ته به اين بخ��ش مي توانند فعال 
شوند. اما متاسفانه در شرايطي که ايران 
س��اليانه به يک ميليون واحد مسکوني 
نياز دارد توليد حدود يک سوم اين مقدار 
است. خوش��بختانه طي روزهاي اخير 

ش��اهد جنب و جوش صنعت ساختمان 
هس��تيم که اين مي توان��د نويدبخش 

رونق صنايع هتل و رستوران باشيم.
قاس��مپور تصريح کرد: از س��وي ديگر 
صناي��ع مرتب��ط ب��ا هتل و رس��توران 
مي تواند تحرکي در صنعت س��اختمان 
نيز به وجود آورد؛ زيرا تمامي تجهيزاتي 

که در رستورانها، هتلها و خانه ها استفاده 
مي شود جزو تجهيزات ساختماني است 
که آخرين و به روزترين محصولات آن 
در نمايشگاه به معرض نمايش گذاشته 
مي ش��ود و اين مي تواند مورد اس��تفاده 

فعالان صنعت ساختمان قرار گيرد.
وي خاطرنشان کرد: بر اس��اس س��ند 
چشم انداز ۲۰ ساله، ايران بايد در سال 
۲۰۲5 درآمدي معادل ۳۰ ميليارد دلار 
از حضور گردش��گران به دس��ت بياورد 

ولي بر اس��اس آمار تا کنون 5۰ درصد 
اين مهم محقق شده است، لذا تا هدف 
نهاي��ي فاصله زيادي داريم. با توجه به 
برنامه هاي کلان کشور مي توان پيش 
بيني کرد که کشور طي سالهاي آتي نياز 

مبرمي به احداث هتل خواهد داشت.
قاس��مپور ب��ا بي��ان اينک��ه 96 درصد 
مج��وز به��ره ب��رداري ب��راي فعاليت 
تولي��دي، 5۳ درص��د از اش��تغال و ۳۳ 
درصد از توليد ناخالص داخلي توس��ط 

بنگاهه��اي کوچک و متوس��ط انجام 
مي ش��ود گفت: با اين حال متاس��فانه 
فقط ۸ درصد تس��هيلات به بنگاههاي 
کوچک و متوس��ط داده مي ش��ود و اين 
براي اقتصاد مقاومتي که بايد از صنايع 
مختلف غيرنفتي حمايت شود در تضاد 
اس��ت. زماني ک��ه 96 درصد از اقتصاد 
کشور در حاش��يه باش��د طبيعي اس��ت 
ک��ه نمي تواني��م به پويايي مورد نظر در 

اقتصاد مقاومتي برسيم.


